

*Kundgabe der von NvK eingesetzten Visitatoren (wie Nr. 1602) der Benediktinerklöster in der Provinz Salzburg über die Visitation der Abtei Ettal.<sup>2)</sup>*

*Or., Perg.:* MÜNCHEN, Ordinariatsarchiv, U 82.

*Kopie:* MÜNCHEN, Ordinariatsarchiv, U 261 (Perg.-Libell von 1596).<sup>3)</sup>

*Erw.:* Keiblinger, *Geschichte* 187; Zibermayr, *Johann Schlitpachers Aufzeichnungen* 277; Zibermayr, *Legation* 53f.; Bruck, *Melker Reform* 207; *Niederkorn-Bruck, Melker Reform* 187.

*Formular:* Redemptor humani generis (Nr. 1545).

<sup>1)</sup> Die Visitatoren waren von Weihenstephan (s.o. Nr. 2473) über München nach Ettal gereist; vgl. Zibermayr, *Johann Schlitpachers Aufzeichnungen* 277. Von der abenteuerlichen Reise berichtet der Abt des Wiener Schottenklosters Martin von Leibitz in seinem 1464 entstandenen ‚Senatorium‘, ed. Pez, *Scriptores rerum Austriacarum II* 645: Nam dum de Monaco civitate Bavariae ad Etal contenderemus, ad lacum longitudinis trium miliarum pervenimus, et deductis equis per litus, nos duas naviculas ascendimus, nulla ventositate existente. Sed cum quasi ad medium latitudinis laci venimus, validus ventus advenit, ut procellae aliquociens naviculas intrarent; sed Domino pro regente, nos timidi periculum evasimus. Altera die ad Etal pergentes, turbati sumus propter duos famulos nostros contra se in via pugnantes: quos unus ex nobis accurrens compescuit, et sic ad locum venimus. Zum ‚Senatorium‘ s. Nr. 1422 (Vorbemerkung); H. Tersch, *Martin von Leibitz (nach 1400-1464), Senatorium*, in: ders., *Österreichische Selbstzeugnisse des Spätmittelalters und der frühen Neuzeit (1400-1650). Eine Darstellung in Einzelbeiträgen*, Wien 1998, 52-65.

<sup>2)</sup> Die Visitatoren setzten Abt Johannes Kufsteiner ab und Simon Hueber als neuen Abt ein. MELK, *StiA*, Hs. 71 (1710/H 44), Innendeckel. Zu den Geschehnissen siehe den Bericht des Martin von Leibitz, *Senatorium*, ed. Pez, *Scriptores II* 645: Fecimus misericordiam Abbati post finem visitationis. Et cum iam recipere deberemus resignationem, defecimus in Notario. Coepimus anxie cogitare de Notario, fuimus aliunde plene expediti ad iter. Ne gravaremus monasterium, dixit unus ad alterum: Si mittimus ad Augustam (*Augsburg*) pro Notario, nescimus si invenire possumus voluntarium: quia fuit in ultima hebdomada Quadragesimae post Palmarum (2.-8. April 1452), et transeunt tres vel quatuor dies. Subito prae taedio exivit unus de stuba, et vidit venire equitem, quem interrogavit unde veniret. Qui respondit, de Tegrinse, ad obviandum et conducendum Visitatores. Ad quem ille: Estisne Notarius publicus? Respondit: Immo sum. Venit ille cum magno gaudio ad nos, dicens: Nova, nova. Consolatus est nos Dominus. Ecce venit nuncius quidam de Tegrinse, qui est Notarius. Laetificati sumus omnes, accipientes illum quasi a Deo missum, et processimus ad resignationem, et petiti mansimus circa electionem futuri Abbatis. Deinde recessimus a loco in nomine Domini.

<sup>3)</sup> So in *Ergänzung zu Niederkorn-Bruck, Melker Reform* 187.